
Video rozhovor s Martinem Nedelkou
Od března letošního roku platí novela zákona o významné tržní síle. Velmi zjednodušeně by se dalo
říci, že by měl zákon více chránit dodavatele před nekalými praktikami obchodních řetězců. Je
celkem logické, že právě z jejich strany vyvolává velkou kritiku. V čem je novela tak zásadní, že
zvedá obchodníky „ze židle“? Nejen o tom hovořila Jolana Voldánová s JUDr. Martinem Nedelkou z
advokátní kanceláře Nedelka Kubáč advokáti.

Na začátku rozhovoru upozornil Martin Nedelka, že právní úprava významné tržní síly se týká
výhradně dodavatelsko-odběratelských vztahů v oblasti potravinářského maloobchodu. Vysvětlil, co
vlastně znamená pojem významná tržní síla a na které obchodníky konkrétně se vztahuje.

Hovoří i to tom, proč tato legislativa vůbec vznikla. Konstatuje, že obchodníci začali zneužívat
nerovnosti postavení (kdy mají větší sílu). Například tím, že faktury hradili až několik měsíců po
splatnosti či třeba vyžadovali platby, za které nebylo žádné protiplnění a mnohé další. A nebyl zde
způsob, jak tyto praktiky postihnout.

V další části rozhovoru mluví o tom, zda regulace této oblasti je či není potřeba. Kromě obchodníků
totiž vadí např. i skupině 17 senátorů, kteří podali k Ústavnímu soudu návrh na zrušení zákona o
významné tržní síle. Martin Nedelka zastává názor, že určitá regulace potřeba je. Zároveň ale
vyjadřuje pochybnosti, zda je správným řešením právě tento zákon, a to hned z několika důvodů.
Poukazuje například na to, že jedním z „prvků“, které trh pokřivují, jsou sami spotřebitelé, když jsou
pouze za co nejnižší cenou, nepožadují kvalitní potraviny atp. Jako lepší cestu by viděl podporu na
straně dodavatelů. Říká také, že zákon byl vytvořen bez znalosti trhu.

Následně se zaměřuje na hlavní změny, které březnová novela přinesla. Vysvětluje, proč zákon
považuje za určitý „hybrid“. Na závěr se ještě krátce věnuje tomu, proč se vlastně zákon týká jenom
obchodníků, když silné postavení mohou mít i někteří dodavatelé.

Rozhovor můžete shlédnout na domovské stránce www.epravo.cz.

Vydavatelství EPRAVO.CZ spustilo sérii video rozhovorů s předními osobnostmi české právnické
obce. Jednou za dva týdny naleznete na www.epravo.cz nový rozhovor. Hosty už byli například
ministr spravedlnosti Robert Pelikán, vrchní státní zástupkyně v Praze Lenka Bradáčová, předseda
Nejvyššího správního soudu Josef Baxa, šéf Ústavního soudu Pavel Rychetský, veřejná ochránkyně
práv Anna Šabatová, nejvyšší státní zástupce Pavel Zeman či advokáti Karel Muzikář a Jaroslav
Havel a další.
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